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1. Valoració general del projecte – comentat el 28/10/2023 

Projecte de renaturalització de rius en la trama urbana i rebaixar el perill d’inundabilitat 
en algun tram.  

• El primer que sorprèn una mica és que el títol i les actuacions ja previstes semblen anar 
cap a l’objectiu de la renaturalització, però quan es parla de participació ciutadana 
sembla obert a molts altres enfocaments orientats a l’ús del riu per les persones.  
Les propostes no haurien d’anar en contra de la finalitat del projecte. 

• A l’acta es parla molt de paràmetres fisicoquímics, connectivitat ecològica però poc de 
qualitat ecològica. 

• Trobem a faltar uns objectius quantitatius que són bàsics per emmarcar el projecte. Es 
parla de mesures i seguiments, però cal tenir els objectius clars i la situació de partida. 

• El primer que cal per renaturalitzar un riu és tenir aigua de bona qualitat, per això és 
primordial que l’aigua que arriba al tram inclòs tingui uns paràmetres de qualitat bons. 
Estarà dins o no del projecte, però cal assegurar-ho. Fa la impressió que l’aigua que 
arriba ja és de baixa qualitat, potser per un mal funcionament de la depuradora de la 
Guixa (o Santa Eulàlia?) i/o per abocaments d'aigües amunt I/o pous 
il·legals/desviacions/captacions que baixen la quantitat d’aigua. Caldria poder-ho 
analitzar per estar-ne segurs. 

• Estem d’acord en eliminar els murs baixos, però hi ha altres traves:  

o com els murs alts 
o els ulls tapats del pont del Remei (tapats una bona part per ciment i pàrquings) 
o la rampa al marge dret prop del pont nou de després de les adoberies, anant 

cap a l’Atlàntida. 
• Replantar arbres potser no caldria perquè ja aniran arribant les llavors d’arbres i 

arbustos de riu amunt. El que caldria és eliminar les espècies al·lòctones (crancs 
americans, canya que pugui aparèixer…).  

• No veiem sentit a les segades d’herba que ara es fan segurament perquè la gent i els 
gossos puguin passar. Seria contradictori amb renaturalitzar el riu. A més, l’herba va a 
parar a l’aigua i hi causa una acumulació de matèria orgànica. 

• Seguint amb els gossos, no és convenient que vagin deslligats i puguin anar per tot 
arreu. A més, si realment es vol renaturalitzar el riu, caldria restringir el pas a la llera en 
època de nidificació 

• S’hauria d’incorporar pedres grans (sobretot NO d’escullera) tant per variar la 
hidrodinàmica com per tenir amagatalls per les diverses espècies. 

• Col·lectors, sobreeixidors: els “mitjons” poden ser una solució parcial, però cal fer-ne 
el manteniment. Ja s’ha vist que al Gurri (les Casasses), els que hi ha, estan saturats i no 
es gestionen els residus sòlids, fins al punt que ja hi ha crescut la vegetació de manera 
espontània.  

• Clavegueram, separatives sempre que hi hagi obra nova o rehabilitacions com és el cas 
de la rambla dels Montcada i el carrer de les Adoberies (amb projecte pendent d’aprovar 
definitivament amb al·legacions precisament respecte aquest aspecte). A nivell de Vic 
en general. 

  

Com a recordatori: 

Directiva Marc de l’Aigua (Europea i d’obligat compliment “prevenir el 
deteriorament, millorar i restaurar l’estat de les masses d’aigua i aconseguir que 
estiguin en bon estat químic i ecològic” ) 
  



Grup de Defensa del Ter – 8 de novembre de 2023 – Riberes de Vic 

2 
 

2. Propostes a fer per al projecte 

 
• Fixar objectius quantitatius al projecte:  

Paràmetres fisicoquímics, biològics, hidromorfològics... Són per emmarcar el projecte i 
tenir un consens ja des d’un principi, abans de fer qualsevol altre pas. 
Podrien determinar-se segons estació de l’any, per exemple. 
Hem de saber tots d’on partim i on volem arribar, llavors té sentit el que diuen que es 
faran mesures i seguiment.  

• Valorar les diferents propostes que es facin a la participació ciutadana d'acord amb 
aquests objectius. 

• Conèixer quina qualitat té l’aigua que arriba al tram urbà.  
Fer les mateixes mesures dels diversos paràmetres que es faran en el tram inclòs i 
comparar-ho amb l’objectiu.  
No tindria sentit anar avançant cap a la renaturalització si l’aigua ja arriba amb una 
qualitat pèssima. 

• A part dels murs baixos conèixer què més s’enderrocarà:  
o Ponts/passeres, petites preses, rampa marge dret arribant a l’Atlàntida... 
o Què es pensa fer amb el pont del Remei, una bona part amb els ulls tapats per 

ciment i pàrquings. 

• “Mitjons” dels sobreeixidors: hi ha d’haver un pla de manteniment i ha d’estar inclòs 
dintre del projecte.  
Hauria d’incloure també el seu manteniment, així com el d’altres mitjons que ja estan al 
Gurri i que ara no s’està fent. 

• Pla de protecció de la fauna i la vegetació autòctona que vagi apareixent: 
o Espais on no es pugui acostar ningú, ni gossos, en especial en zones/moments 

de nidificació, però no només. 
o Caixes niu 
o No fer tallades d’herba ni actuacions que vulguin “enjardinar” el bosc de ribera. 
o Delimitar i mantenir els camins vora riu per tal que la gent no en surti i pugui 

malmetre l’entorn 
o Treure les espècies al·lòctones. 
o Els gossos lligats i controlats pels seus amos. Per descomptat, amb algú que ho 

segueixi. 
o ... 

 
• Posar rocs grans a la llera del riu 

Per millorar la hidromorfologia com per tenir llocs d’amagatall pels animals. 

• Creació de marges i talussos.  

• No restringir algunes actuacions a determinats trams del Mèder.  
Volem la renaturalització de tot el tram urbà. 

• Treure’n profit durant i després per sensibilitzar a la població: 
• Escoles i públic en general. 
• Centre d’interpretació del riu. (Amb el de les adoberies?). Què és un riu 

mediterrani, dinàmica natural del riu, etc. 
• Centre d’estudi, publicació dels avenços aconseguits,... 
• Projecte rius com a garant de la cura. 
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3. Altres propostes 

 
• Cal assegurar que l’aigua que arriba al tram urbà té bona qualitat.  

Si s’identifica que no és així, caldrà saber-ne els motius i actuar en conseqüència, sigui 
responsabilitat de l’Ajuntament de Vic, l’ACA o altres ajuntaments (Santa Eulàlia, per 
exemple). Problemes amb les depuradores, pous o captacions il·legals, abocaments 
il·legals... 

• Que tots els projectes urbanístics que es facin a Vic tinguin en compte la 
renaturalització del Mèder 
No podem ser contradictoris, avançant per una banda i reculant per l’altra. Per 
descomptat ha de ser així en els casos en què l’Ajuntament de Vic participa o ho promou. 
Per exemple les actuacions a les Adoberies, no s’entendria que no es fes xarxa separativa 
al clavegueram. 

• Fer un pla per resoldre el problema dels sobreeixidors quan hi ha pluges fortes i 
sobtades.  
Està clar que cada vegada n’hi haurà més, vistes les prediccions climàtiques futures. 

• Establir procediments de seguiment de l’evolució en el temps de la biodiversitat, per 
exemple organitzant bioblitzs anuals amb guiatge de biòlegs experts i amb la 
participació de voluntariat. 

 
• Condicionar els carrers que ressegueixen l’entorn del Mèder per tal que sigui 

agradable passejar-hi a peu, de manera que hi hagi una bona alternativa a haver de 
baixar a caminar per la llera. Exemples: pas de vianants des de la vorera costat riu del c. 
Lluís Vila i Abadal per seguir amb l’itinerari sense desviar-se; separar vianants i carril bici 
de la vorera costat riu del c. Hospital d’en Cloquer… 

 


